
A képviselőház megszavazta 
az állambiztonsági javaslatot 

Radocsay igaxságügyminisxiev bejelentette a büntető törvénykönyv 
reformját 

Budapest, junius 14. S z i n y e i - M e r sc Jenő 
felnök nyitotta meg péuteken délelőtt a Ház üle-
pét, amelynek napirendjén az igazságügyuiiuisz-
ter állambiztonsági törvényjavaslata és a művé-
szeti kamarákról szóló törvényjavaslat szerepeit. 
Az elnök érdekes bejelentést lett megnyitójában. 
Közölte a Házzal, hogy Hubay Kálmán szülőföld-
jéről, Jászapátiból többen — Pcthes László és 
társai aláírásával — írásban összeférhetetlenségi 
bejelentést teltek a Háznak. A bejelentést az ál-
landó összeférhetetlenségi bizottsághoz tették át. 

Ezután a szerdai határozat ertclniében Gaál 
Csaba nyilas képviselő megkövette a Házat, majd 
áttértek az igazságügyminiszternek a magyar át-
lam biztonságát és nemzetközi érdekét veszélyez-
tető egyes cselekmények büntetéséről szóló tör-
vényjavaslatának a tárgyalására. A I l áz határo-
zata értelmében a javaslatot nyolcórás üléseken, 
záros batáridőn belül letárgyalják. A javaslatot 
' J á n o s i Áron ismertette elsőnek B u d i n s z k y 
László nyilas képviselő szólt hozzá. Hangoztatta, 
hogy azokat a törvényeket, amelyeket a kommu-
nisták eljen alkottak, most a nyilasokkal szem-
beD alkalmazzák. 

Ezután M e z e y Lajos MÉP-képviselő be-
szélt és kijelentette, hogy a javaslatot időszerű-
nek tartja. 

M e s k é Zoltán nem fogadta el a javaslatot, 
mert büntetései nem elég szigorúak. 

J á n o s Áron előadó két kisebb módositó in-
dítványt terjesztett elő, majd R a d o c s a y Lász-
ló igazságügyminiszter mondott beszédet 

őszintén fájlalja, hogy nincs abban a helvzet-
ben, bogy ma, vagy holnap uj büntetőjogi-kódex 
javaslattal a Ház elé jöjjön. Könnyelműségnek 
tartaná, ha ilyen Ígéretet tenne, mert a becsüle-
tes munkát szokta meg. Amióta miniszter, azóta 
foglalkozik a büntetötörvénykönyv reformjának 
kérdésével. Az ügyosztályban a munka már előre-
haladott stádiumban van. Az ilyen rcformmunka 
nem lebét hebehurgya, haneni alapos megfontolt-
ságot igényel. 

Az igazságügy-miniszter azzal fejezte be fel-

szólalását, hogy a nemzet szempontjából, a haza 
biztonságának és nemzetközi érdekeinek megóvá-
sa céljából szükséges és hasznos a javaslat tör-
vényerőre emelése. 

Á Ház általánosságban elfogadta a javaslatot, 
majd Huszovszky Lajos előadó ismertetése Után 
részleteiben is megszavazta a művészeti kaniarak 
fölállításáról szóló törvényjavaslatot. 

S z i n v e i-M c r s c Jenő elnök indítványára 
elhatározták, hogy a legközelebbi ülést hétfőn, 
junius 17-cn déli 12 órakor tartják. Napirendeu a 
további teendőkről való intézkedés szerepek 

Julius 1-én tárgyalják a Hubay—Vágó-
féle összeféibe'ellenségi ügyet 

Budapest, junius 14. Pénteken délelőtt 11 óra-
kor összeült a képviselőház állandó összeférhe-
tetlenségi bizottsága, amelynek napirendjén J u r-
c s e k Béla MÉP-képviselönek önmaga és Te le-
k i Pál gróf miniszterelnöknek Hubay Kálmán és 
Vágó Pál ellen tett összeférhetetlenségi ügye 
szerepelt. A bizottság a választójogi törvény 1ö7. 
paragrafusa alapján bejelentett összeférhetetlen-
ségi ügyeket csak ítélethozatalra készítette elő, a 
biráskodás't az összeférhetetlenségi itélöbizottság, 
az úgynevezett zsűri gyakorolja. Ennek a zsűri-
nek a tagjait a házelnök által az ülésszak elején 
kijelölt negyven képviselő közül sorsolják ki és-
pedig 12 rendes és 3 póttagot. Abban az esetben, 
ha a zsűri megállapítja az összeférhetetlenséget, 
«z illető képviselő mandátumát megszűntnek kell 
nyilvánítani és ki kell mondani azt is, hogy a ha-
tározathozataltól számított öt cv alatt országgyű-
lési képviselővé választani többé nem lehet. 

A Hubay—Vágó-féle összeférhetetlenségi ügy-
ben az állandó összeférhetetlenségi bizottság elő-
adóul B e n k ő Gézát jelölte ki. Az ügy tárgyalási 
határnapjául julius 1-ét állapították meg. Julius 
1-én, a kitűzött határnapon az összeférhetetlen-
ségi bizottság meghozza javaslatát a Hubay—Vá-
gó-féle ügyben és azt azután az itélöbizottság elé 
terjeszti. 

DÉLMAG7ARORSZAG 
s z o m b a t , 1940. j u n i u s 15. 

145*000 cukorjegyet adnak k i 
havonta Szegeden 

Nincs még rendelkezés a befőzési pótjegyekről 

(A Délmagyarország munkatársától) X köz-
élelmezési h ivata lban részletes statisztika ké-
szül a szegedi cukorfrontról. Most má r teljesen 
k ia laku l t a cukorfogyasztás helyzete, úgy az 
igénybe vett mennyiségről, m in t a cukorfö-

(gyasztók számáról. A hivatal havonta 115.000 
pukorjegyet oszt szét Szegeden. E z a. szám 
azért is érdekes, mert a városnak, am in t is-
meretes, 132.000 lakosa van. A 13.000-es különb-
ség ugy á l l elő. hogy ennyire, tehető azoknak 
B száma, akik pötadagot kapnak a rendeletben 
meghatározóit kivételek alapján. Pótmennyi-
ségre van Igényük — amin t ismeretes — a ter-
hes és szoptatós anyáknak és a kellő orvosi 

igazolással rendelkező betegeknek. E z a szám 
körülbelül k ia laku l tnak tekinthető, éppen ezért 
Budapestről a legutóbb leküldött 145.000 darab 
jegyből az összes igénylések átvizsgálása után 
500 jegy maradt vissza, mert, semmifele vend-
k ívü l i igényt nem lehet kielégíteni, minden 
igényt' szabályszerű és szigorúan elbírált ok-
mánnya l és b izonyí tvánnyal kell igazolni. 

Igen érdekes bonyodalom ál lott elő a pót-
igénylések b izonyí tványai körül . Körülbelü l 
mintegy 15.000 orvosi bizonyítványt nyújtottak 
be a hivatalhoz, természetesen bélyeg nélkül 
és a bélyegtelen igazolásokat a h ivata l elfo-
gadta, mert a rendelet kü lön is k imondja , hogy 
a terhes és szoptatás anyáknak hatósági bizo-
nyí tvánnya l kell igazolni igényüket és erre 

nem kell bélyeg. Ennek a lap ján a többi bizo-
ny í tványt is bélyeg nélkül adták be. A h ivata l 
földolgozta az okiratokat, megál lapította, hogy 
kiknek j á r pótjegy, ma j d az orvosi bizonyít-

ványokat összegyűjtötték, hogy megőrizzék. A 
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pénzügyigazgatóság most át í r t a közélelmezési 
hivatalhoz és ebben közölte, bogy álláspontja 
szerint a bélyegmentesség nem vonatkozik a 
betegek bizonyítványaira, hanem, kifejezetten 
csak az anyák hatósági, igazolására. Más he-
lyen azonban úgy értelmezik a rendeletet, 
hogy ilyen orvosi b izonyítványokra az egcsz 
vonalon bélyegmentcsség érvényes, éppen őzért 
történt, bogy a h ivata l is így fogadta cl az 
igényléseket. Most esetleg az a lehetőség fenye-
get, hogy meyleletezik a bizonyítványokat és 
útólag behajtják nemcsak a bélyegdijat, hanem 
esetleg a bírságot is. Végleges ál lásfoglalás 
ínég nem történt, a tárgyalások fo lyamatban 
vannak. Fodor J enő ny. polgármeslerlielyettes. 
a közélelmezési h ivata l vezetője maga vettp 
kezébe a dolgot, bogy az illetékesekkel tisz-
tázza a várat lanu l fö lmerült eukörjegy-bélyeg-
bonyodalmat. Sokan változatlanul azon az ál-
lásponton vannak, hogy egyáltalán nem kell 
felbélyegezni az orvosi bizonyítványokat, de 
ha nem is volna ez a végleges ál láspont, akkor 
is csak a jövőre vonatkozhatna a bélyegkötelp-
zeftség és semmiképpen sem az eddig beadót1 

igénylésekre, amelyeket abban a meggyőződés 
ben fogadtak el. bogy mentesek a bélvegköt©-
lezettségtől- A közeli napokban fogják tisztázni 
a végleges helyzetet. 

A befőzési mikor ügyében méa pénteken sem 
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érkezett semmiféle rendelkezés Szegedre annak 
ellenére, hogy már javában tart a befőzési sze-
zon. Eleinte olyan hírek voltak forgalomban, 
hogy a befőzési idényre egy kiló pótmennyisé-
get utalnak ki, erről azonban még niufis hite-
les hir . A közélelmezési hivatalban napról-
napra igen sokan érdeklődnek a pótmennyiség 
iránt , de a h ivata l kénytelen elhárítani az ér-
deklődéseket, mert a pótnieunyiségek meghatá-
rozásáról és kiadásának idejéről még nem tör-
téül. intézkedés. Az előkészületek megtörténlek 
és Fodor Jenő ny. polgármcstorlielyettes nyi-
latkozata szerint, am in t a reudelkezcs megér-
kezik, azonnal e l jut tat ják a befőzési pótjegye-
ket az igényjogosultakhoz. Kérdés azonban, 
hogy mikor történik ebben az i rányban általá-
nos rendelkezés. 

A betegek cukorfejadagjának 
orvosi igazolása 

A betegek cukorfejadagjának kiegészítését 
igazoló orvosi igazolásokról a közélelmezési 
hivatal a következőket közli: 

A hivatalos lap j ún ius 13-i számában a bel-
ügyminiszter 515/1940. szám alatt rendeletet 
adott ki, amely szerint betegség okából csak 
abban az esetben lebet a cukorfejadag föleme-
lésének szükségességét igazoló orvosi bizonyít-
ványt kiadni , ha az orvos a vizsgált személy 
nél vcsebajt, szívbajt, májbetegséget, vércukor-
csökkenést, gümőkóros, vagy heveny ' fertőzi, 
megbetegedést, a vérkeringési szervek súlyo-
sabb megbetegedését állapítja meg, továbbá, 
ha a vizsgált szeméiy 65. életévet meghaladta 
és aggkori gyengeségben szenved, végül. ha 
nagyobb műtéten ment át, utóbbi esetben leg-
följebb a műtét u tán i háromheti időtartamra. 
A kiadott, orvosi bizonyítványban csak azt 
kell igazolni, hogy a betegnél a cukorfejadag 
fölemelésének indokoltsága fönnál l . 

Tekintettel arra. liogy a rendelet szerint az 
az orvos, aki az említett betegségeken túlme-
nőleg ad ki orvosi bizonyítványt a cukorfej-
adag fölemelése szükségességének igazolására, 
kihágást követ el és cselekménye pénzbüntetés 
alá esik, a szegedi kerületi Orvosi Kamara ez-
úton is fö lh ív ja a város lakosságát, hogy az 
orvosoktól csak az említett betegségek esetén 
kérje a "cukorfejadag fölemelésének szükséges-
ségének igazolására, az orvosi bizonyítványo-
kat, anná l is inkább, mert egyéb esetekbon az 
orvosok az igazolványok kiadását a rendelet 
értelmében kénytelenek megtagadni . 

Jólsikeriiit a rádió egésznapos 
szegedi közvetítése 

(A Délmagyarország munkatársától) Pén-
teken szegedi Dap volt a magyar rádióban. 
Már kora délelőtt megjelentek Szegeden a rá-
dió műszaki kiküldöttei és fö lbukkant a mikro-
fon, amely más esztendőkben i lyenkor a Sza-
badtéri Já tékok előkészületeit közvet í tet te .* . 
A budapesti rád ió szegedi napját, 10 óra '20 
perckor kezdte. Tömörkény István „Öreg embör 
napáldozatja" ós Móra Ferenc , J J o g y a n tanul-
tam meg írni" c ímű írásai t olvastak föl. Be-
köszöntőül megszólalt tehát a szegedi föld két 
legnagyobb írásművésze, m a j d Móra Ferenc 
özvegye tartott előadást 10 óra 45 perckor a 
szegedi életkiilünlegcsségekről. Déli 12 órakor 
harangszót közvetítettek a fogadalmi székes-
egyházból, utána a Hunyad i János 9. bouvéd-
gyalogezred fúvószenekara adott térzenét a 
Klauzál-térről. Ha ta lmas tömeg verődött összo 
a zenekar körül , amelyet Fricsay Ferenc kar-
nagy a tőle megszokott lendülettel és lelkes 
ambícióval vezénvelt. Különösen a Bohémélet-
ábrándot és a Hunyad i László c imü opera 
ny i tányát játszották hatásosan. A nagyszámú 
érdeklődő közönség minden szám után őszinte 
lelkesedéssel tapsolt Dél i 13 óra 30 perckor 
Bittó János és Szűcs Sándor Dankó-nótákat 
énekelt Boldizsár K á l m á n és cigányzenekara 
kísérete mellett. Mindkét dalénekes igazán 
szívvel-lélekkel s a szegedi dalkul tura nagyobb 
dicsőségére énekelt. J ó l sikerült — bár tech-
nika i lag nem volt elég precíz — a szegedi cser-
készéletről közvetített hangkép is, ma j d 17 óra 
15 perckor Budinszky Sándor, a rád ió népszerű 
riportere színes és eleven, igen hangú laton 
hangmontázst adott „Séta Szeged városában" 
címmel. A székesegyház európaih írű orgona-
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